
4707 15/5 56: 2. beh. af f. t. 1. om sygeplejersker. 4708 

[Viggo Starcke.] 
'dømmelsen af sygeplejerskernes kvalifika- 
tioner, idet det jo ofte er sygehusene, der 
kender sygeplejerskerne bedst, både med 
hensyn til deres teoretiske kunnen og med 
hensyn til deres karakteregenskaber, som 
er af så stor betydning. 

Indenrigsministeren (Carl Petersen): Jeg 
takker udvalget for den enstemmige be- 
tænkning, ligesom jeg takker for tilslutnin- 
gen til de ændringsforslag, jeg har stillet. 
Ændringsforslagene er ikke udtryk for 
;store' afvigelser fra det fremsatte lovforslag, 
men de imødekommer ønsker, der har været 
fremsat fra forskellig side, ønsker, som jeg 
Jiar drøftet i de samråd, jeg har haft med 
udvalget. Jeg vil også gerne benytte lejlig- 
heden til at takke for disse drøftelser, som 
i høj grad overbeviste mig om, at man fra 
.alle sider bestræbte sig på at få gjort denne 
lov så god som muligt, således at alle hensyn 
blev taget i betragtning, både de, der 
skulle sikre en bedre uddannelse i faglig 
-henseende, og de, der skulle sikre, at der 
blev lagt tilstrækkelig vægt på den såkaldt 
almenmenneskelige uddannelse, så at denne 
ikke blev forsømt. Jeg må efter drøftelserne 
i udvalget indrømme, at dette med det almen- 
'dannende måske ikke var præciseret klart 
-nok i lovforslaget, selvom det ikke på noget 
tidspunkt har været i mine tanker, at denne 
,side af uddannelsen skulle forsømmes. Jeg 
-er derfor enig med udvalget i, at ændrings- 
forslag nr. l 's formulering af § 2, stk. 1, 
,er bedre end det oprindelige lovforslags for- 
mulering af samme stykke. Det samme gæl- 
,der ændringsforslag nr. 2, som har relation 
til det samme spørgsmål. 

Det andet hovedspørgsmål, som jeg har 
drøftet med udvalget, var, hvor højt det 
,er nødvendigt at stille kravene til de kvali- 
fikationer, de unge skal være i besiddelse 
af for at kunne blive optaget som elever. 
Der har ikke været divergerende meninger 
imellem udvalget og mig om, at kravet til 
kvalifikationerne ikke måtte være så stort, 
.at det udelukkede unge mennesker, som 
ikke havde eksamen, men spørgsmålet 
var, hvor grænsen skulle være, når man 
samtidig skulle have sikkerhed for, at de 
unge, der blev optaget som elever, virkelig 
kunne røgte den gerning, de uddannedes 
til. Som det fremgår af betænkningen, er vi 

enedes om, at de fag, som danner grundlag 
for prøven, bliver de samme, som kræves 
til mellemskoleeksamen. Det er en lempelse 
i forhold til lovforslaget, og jeg håber, at 
tiden vil vise, at vi har handlet rigtigt. 

Ændringsforslag nr. 4 til § 13, stk. 1, 
betyder en stærkt ændret affattelse af lov- 
forslaget, idet sammensætningen af det 
nævn, som har en vigtig funktion ved hele 
opbygningen, ændres, således at sygehusejer- 
ne faktisk får flertal i nævnet. Det kan vist 
diskuteres, om dette er heldigt, men da jeg 
forstod, at der var flertal i udvalget for 
noget sådant, indvilgede jeg i at stille æn- 
dringsforslaget. Jeg udtaler det ønske og 
håb, at de betænkeligheder, jeg har haft 
med hensyn til dette ændringsforslag, vil 
vise sig ikke at være rigtige, når loven skal 
føres ud i praksis, hvilket vil sige, at fler- 
tallet i nævnet ikke bruger sin magt til at 
hindre en god uddannelse. 

Jeg håber, at de af mig stillede ændrings- 
forslag vil blive vedtaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

§ 1, ændringsforslagene nr. 1 og 2, § 2, 
således ændret, §§ 3 - 9 ,  ændringsforslag 
nr. 3, § 10, således ændret, §§ 11 og 12, 
ændringsforslag nr. 4, § 13, således ændret, 
§§ 14 og 15, ændringsforslag nr. 5 og § 16, 
således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet udvalgsbehandling. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
yderligere forlængelse af lov om bemyndigelse 
til opretholdelse af en dansk styrke i udlandet. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
4436, udvalgets betænkning i tillæg B. 
sp. 659). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredie behandling sattes 
til forhandling under eet. 
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Udvalgets Ordfører (Victor Gram): Ud- 
valget har i to møder drøftet lovforslaget, 
herunder nogle spørgsmål, som er stillet til 
den højtærede forsvarsminister, og de be- 
svarelser, ministeren har givet. 

Jeg skal 홢 efter ønske 홢 nævne et af de 
spørgsmål, vi har drøftet, nemlig det, der 
gik ud på, hvorvidt en hjemtrækning af 
kommandoets styrke vil kunne foranledige, 
at antallet af årligt indkaldte kan reduceres 
med et til kommandoets størrelse svarende 
antal værnepligtige, og om de ved kom- 
mandoet ansatte faste befalingsmænd kan 
.øge 홢den hårde kærne "s størrelsesorden her 
i landet. 

Hertil har den højtærede forsvarsminister 
.svaret, at en reduktion af antallet af ind- 
kaldelser ikke ville være forenelig med de 
,styrkemål, som Danmark overfor NATO 
er indgået på, og som allerede efter ned- 
skæringen i 1954 af antallet af værnepligtige 
vanskeligt kan opfyldes. Der er derfor, har 
ministeren oplyst, ikke taget nogen beslut- 
ning om efter en tilbagetrækning af Tysk- 
landskommandoet at  reducere antallet af 
årlige indkaldelser med et til kommandoets 
,størrelse svarende antal værnepligtige. 

Endvidere oplyste den højtærede for- 
,svarsminister, at det fåtallige faste befa- 
lingsmandspersonel, der i øjeblikket udgør 
kommandoets faste stab, ved hjemkaldelse 
af kommandoet vil kunne frigøres til anden 
tjeneste. 

Udvalget har delt sig i et flertal bestående 
af socialdemokratiets, venstres og det kon- 
servative folkepartis udvalgsmedlemmer, 
der indstiller lovforslaget til vedtagelse 
uforandret, og et mindretal, det ærede 
medlem hr. Johs. Christiansen, der ikke 
kan medvirke til lovforslagets gennem- 
førelse. 

Jeg skal på udvalgsflertallets vegne an- 
befale lovforslaget til vedtagelse. 

Forsvarsministeren (Rasmus Hansen): 
Jeg takker udvalgets flertal for velvillig 
behandling af det foreliggende lovforslag, 
og jeg skal efter ønske fra udvalgets ord- 
fører gerne bekræfte, at jeg har givet det 
:svar i udvalget, som han refererede her, om 
muligheden for reduktion af de indkaldte 
styrker med et antal svarende til det antal 
indkaldte, vi har ved Tysklandsbrigaden i 
løjeblikket. Men iøvrigt er hele spørgsmålet 

om NATO-styrkerne i Tyskland endnu til 
forhandling, og disse forhandlinger er ikke 
så langt fremme, at der er tilvejebragt 
klarhed. Under hensyn hertil er det, at 
regeringen har foreslået loven om Tysklands- 
kommandoet forlænget for et år. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredie behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. 'Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om til- 
lægsbevilling for finansåret fra 1. april 1955 
til 31. marts 1956. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3919, finansudvalgets betænkning i tillæg D. 
sp. 4569). 

Der var stillet 461 ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst, ændringsforslagene og 
spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredie behandling sattes til forhandling 
under eet. 

Udvalgets ordfører (Thestrup): Jeg skal 
gøre nogle bemærkninger vedrørende de 
vigtigste af de i betænkningen stillede 
ændringsforslag til anden behandling af 
forslag til lov om tillægsbevilling for finans- 
året fra 1. april 1955 til 31. marts 1956. 

Vedrørende § 1, skatter og afgifter, er der 
stillet ændringsforslagene nr. 1 -32 .  I for- 
hold til forslaget til lov om tillægsbevilling 
søges omsætningsafgiften af chokolade- og 
sukkervarer forhøjet med 7 mill. kr., af- 
giften af omsætningen af stærke drikke med 
5,4 mill. kr. og spiritusafgiften med 2,3 


